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Sammanträde torsdag den 6 april klockan 18:30 – 19:45 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Slakthusplan 8 A  
  

Ulf Walther (S) ordf 

Gustav Johansson (M) vice ordf. 

Parvin Araghi (S) 

Jimmy Lindgren (S) 

Hanna Jokio (S) 

Fotios Stathis (MP) 

Ola Gabrielson (MP) 

Lars Sterneby (V) 

Henrik Virro (M) 

Erika Wing (M) 

Jonas Nilsson (M) 

Kristiina Katajikko (M) 

Peter Backlund (L) 

  

 
Tjänstgörande ersättare  

 

 
 

Bo Hansson (S) 

Gisela Norrman (S) 

Oskar Rosén (S) 

Belinda Hellberg (MP) 

Sonja Wallbom (V) 

Lisa Palm (Fi) 

Tina Aspe (M) 

Björn Wredberg (M) 

Elisabet Abelson (FP) 

Christina Peterson (C) 

Claes Karlsson (KD) 

  

 

 
Tjänstemän 

Lena Lundström Stoltz, stadsdelsdirektör, Kristina Goldring, Leif Kananen, 

Jeanette Holmqvist, Gunilla Ekstrand, Ulrika Klemets, Karin Åberg, 

avdelningschefer, Kersti Tagesson, strateg  

Personalföreträdare 

Yvonne Enehall, Kommunal,   

 

 
Justering 
2017-04-11 
Sekreterare 

Inga-Karin Mellberg 

Ordförande Vice ordförande 

Ulf Walther (S)  Gustav Johansson (M) 
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§ 1  

Val av justerare och dag för justering 

 

Stadsdelsnämnden utsåg ordföranden Ulf Walther och vice 

ordföranden Gustav Johansson att justera dagens protokoll. 

Ordföranden meddelade att justering sker tisdag den 11 april.  
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§ 2   
 
Fastställande av dagordning 

 

Den utsända dagordningen fastställdes. 
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§ 3   

Underlag för budget 2018 med inriktning 2019 och 2020 

 
Stadsdelsnämndens beslut 
 

1. Förvaltningens underlag till budget med inriktning 2019 och 

2020 godkänns i huvudsak och överlämnas till 

kommunstyrelsen. 

 

2. Stadsdelsnämnden anför följande om boendeplaneringen för 

våra äldre samt förutsättningar för ett aktivt HBTQ-arbete. 

”Bevara våra servicehus 

I fråga om boendeplanering för äldre, bilaga 2 till ärendet om underlag 

för budget, skriver förvaltningen att Enskededalens servicehus 

bedöms lämplig för omvandling till trygghetsboende. Vi välkomnar 

stadens satsning på de nya Trygghetsboendena med aktivitetscentra 

och ser fram emot att många sådana byggs i vår stadsdel de 

kommande åren. Bl.a. finns det ett pågående arbete för att etablera 

Trygghetsboenden med aktivitetscentra intill Högdalen och Årsta 

omsorgsboenden. Detta är en del av stadsdelens planering och strategi 

för att säkra tillgången till äldreboenden.   

Vi anser att Trygghetsboenden i första hand ska tillkomma genom att 

nya bostäder skapas, inte genom att ta av befintliga sådana. I vissa fall 

kan äldreboenden behöva avvecklas av andra anledningar såsom utav 

arbetsmiljöskäl. I dessa fall kan boendet lämpa sig väl för omvandling 

till Trygghetsboende. Vi kan dock inte utläsa att så är fallet avseende 

Enskededalens servicehus. Därför vill vi inte att detta ska omvandlas 

till Trygghetsboende och kommer inte gå fram med någon sådan 

begäran till stadshuset. 

I sammanhanget vill vi påminna om att Enskede-Årsta-Vantör tar ett 

stort ansvar för att säkra tillgången till boende för alla Stockholms 

äldre. Samtidigt står vi den ekonomiska risken för detsamma utan full 

kompensation. Om Enskede-Årsta-Vantör ska kunna fortsätta att ta 

sitt ansvar för alla Stockholms äldre behöver ersättningsmodellen 

snarast förändras. 
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Tillräckliga förutsättningar för att lyfta fram HBTQ-personer är 

viktigt 

Jämställdhetsarbetet i stadsdelen är i dag genomgripande och 

stadsdelsförvaltningen gör ett stort arbete med 

att jämställdhetsintegrera stadsdelens verksamheter och arbetssätt i 

enlighet med stadens mål. Som underlag för budgetunderlaget vill vi 

därför även betona vikten av att resurser kommer till för stadsdelarna 

att fortsätta utveckla arbetet med att lyfta fram hbtq-personer, 

exempelvis så att unga hbtq-personer har fritidsaktiviteter som de 

känner sig trygga att gå till och att äldre får ett gott bemötande.” 

 
Ärendet 
Förvaltningen redovisar de viktigaste strategiska satsningarna för att 

bidra till uppfyllelser av kommunfullmäktiges inriktningsmål under 

perioden 2018-2020. De fyra inriktningsmålen är ett Stockholm som 

håller samman, ett klimatsmart Stockholm, ett ekonomiskt hållbart 

Stockholm och ett demokratiskt hållbart Stockholm. Förvaltningen 

föreslår att nämnden godkänner tjänsteutlåtandet som underlag för 

förslag till budget 2018 med inriktning 2019 och 2020. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 23 mars 2017. 

Dnr 165-2017-1.2.1. 

 

Beslutsgång 
Ordförandens ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förslag från (S), (MP),(V). 

 

Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl. (S), ledamöterna Fotios Stathis m.fl. 

(S), Lars Sterneby (V) yrkade bifall till eget förslag till beslut. 

Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M), ledamoten Peter 

Backlund m.fl. (L) yrkade bifall till eget förslag till beslut. 

 

Reservation 
Vice ordföranden Gustav Johansson, ledamöterna Henrik Virro,  

Erika Wing, Jonas Nilsson, Kristiina Katajikko, alla (M) ledamoten 

Peter Backlund (L) reserverade sig mot beslutet till förmån för det 

egna  förslaget; 
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1. Stadsdelsförvaltningens förslag till beslut avslås. 

2. Stadsdelsförvaltningen ges i uppdrag att återkomma till nämnden 

med en flerårsbudget i överensstämmelse med vad som anförs i 

detta beslut samt i enlighet med allianspartiernas 

budgetreservationer i kommunfullmäktige. 

3. Därutöver anförs följande. 

 

Vi allianspartier är beredda att ta över styret i stadsdelen. Trots att vi 

är 4 olika partier har vi visat i ord och handling att vi kan samarbeta 

och leda utvecklingen framåt med alla medborgares bästa i fokus. Vi 

har klarat det tidigare och vi kommer att göra det igen när vi 

Allianspartier förhoppningsvis tar över i Stockholm efter valet 2018.  

 

Ett Stockholm där alla har möjlighet att förverkliga sin potential och 

där framtida generationer växer upp med jämlika livschanser kräver 

välfärd i världsklass. Den rödgrönrosa majoriteten höjer skatten men 

har svårt att finansiera kärnverksamheter som förskola, äldreomsorg 

och socialtjänst, något som också syns i vår stadsdel. Symbolprojekt 

och perifera satsningar har tillåtits tränga ut insatser som gör verklig 

skillnad för de barn, vuxna och äldre som behöver hjälp från staden. 

 

Grunden för vårt välstånd är marknadsekonomi, valfrihet och 

företagande. Även i vår stadsdel ifrågasätts de mekanismer som är 

grundbulten för att det överhuvudtaget finns några skattemedel att 

fördela. Vi Allianspartier kommer att fortsätta att driva på för att våra 

verksamheter ska vara konkurrensutsatta och att valfrihet ska finnas 

för våra medborgare. Vi menar att demokrati inte bara handlar om att 

vara aktiv på valdagen och att det finns t ex stadsdelsnämnder att 

påverka genom. Demokrati är också att kunna ha ett avgörande 

inflytande vid köksbordet hemma om vilken skola, förskola eller 

hemtjänst som ska väljas. När den nuvarande majoriteten på olika sätt 

inskränker valfriheten, är det också ett sätt att frånta människor sina 

möjligheter att bestämma över den egna vardagen och istället låta 

politiker bestämma. 

 

Under de två gångna mandatperioderna har förskolan varit en av 

stadens allra mest uppskattade verksamheter. Där har nöjdheten varit 

hög i vår stadsdel. Samtidigt ser vi att satsningarna på förskolan 

uteblir från de röd-grön-rosa. De anslår en rekordlåg höjning av 

förskoleschablonen som inte räcker till att täcka de ökande 
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kostnaderna till följd av bland annat utbyggnad och ombyggnad av 

förskolelokaler. För att behålla den positiva utvecklingen förslår vi 

satsningar på minskade barngrupper och höjd attraktionskraft för 

förskolläraryrket. I vår stadsdel har vi en lägre grad av förskollärare 

än många andra stadsdelar, varför det finns en stor utmaning i att öka 

attraktiviteten för förskollärare att söka arbete i vår stadsdel. Ett led i 

detta är förstås att lönerna för förskollärarna måste höjas. 

 

Alla har rätt till ett bra boende. Vi vill låta alla äldre över 85 år som så 

vill få plats på servicehus eller vård- och omsorgsboende. Vi tror att vi 

behöver de platser stadsdelen idag har på servicehus bland annat av 

den anledningen. 

 

Vi vill också se en rejäl satsning på tryggheten inom stadsdelen. 

Många människor upplever en stor otrygghet vilket måste tas på 

allvar. Vi vill utöka belysningen på gångvägar, utöka den slyröjning 

som inledes under vår tidigare mandatperiod i majoritet. Vi vill se 

tätare samarbete mellan polis, SL, fastighetsägare, affärsidkare, skola 

och fritid för att på alla sätt stävja den negativa trend vi ser med 

oroligheter och stök. Stadsdelen måste återupprätta nolltoleransen mot 

klotter.  

 

Arbetet mot brottslighet och för trygghet i vardagen måste vara 

prioriterat under de kommande åren. Stadsdelsnämnden har ett viktigt 

uppdrag att i samverkan med övriga staden, civilsamhället, föräldrar 

och polis skapa ett närsamhälle där människor känner sig trygga, 

särskilt i de områden där vi vet att det finns en otrygghet. Också vår 

stadsdel behöver öka ambitions- och kunskapsnivån angående 

kränkningar av kvinnors frihet och rättigheter, inte minst det 

hedersrelaterade förtrycket. 

 

Situationen bland socialsekreterare är fortsatt pressad, och 

personalomsättningen är för hög. För att behålla socialsekreterarna 

krävs att stadsdelsnämnden arbetar aktivt och ambitiöst med 

ledarskap, handledning och karriärmöjligheter. Precis som i andra 

yrken där man arbetar med människor i utsatta situationer är möjlighet 

till handledning och professionellt stöd viktigt. Vi menar att ett 

lönelyft för socialsekreterare i barn- och ungdomsvården är 

nödvändigt för att stabilisera personalsituationen och att därmed öka 

kvaliteten och förhoppningsvis också få ner ett stort underskott. 
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Majoritetens nuvarande styre har lett till flera år av ökad sjukfrånvaro. 

Inte minst är det stressrelaterade sjukdomar som ökar. Vi vill se en 

rejäl satsning på de personalgrupper där sjukfrånvaron är som störst.  

 

Att kombinera en ekonomi i balans med höga ambitioner i välfärden, 

utan skattehöjningar som hotar jobben och företagandet, är en svår 

uppgift. Men den är avgörande om Stockholm ska bli en stad som 

klarar integrationen av nyanlända och ger kunskap och framtidstro åt 

växande generationer, utan att urholka vår förmåga att långsiktigt ta 

ansvar för välfärden.” 

 

 

Ersättaryttrande 
Ersättaren Lisa Palm (Fi) instämde i beslutet. 

 

Ersättarna Christina Peterson (C), Claes Karlsson (KD) instämde i 

förslag till beslut och reservation från (M),(L). 

 

 

 

 

  



 

       Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 
torsdag den 6 april 

Nr4 /2017 

 

 
 

Sida 9 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 4, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

§ 4   

Månadsrapport för mars 2017 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

Nämnden godkänner föreliggande rapport 

 
 
Ärendet 
För hela nämndens verksamhetsområde prognostiseras ett underskott 

före resultatöverföringar om 6,8 mnkr, och efter resultatöverföringar 

ingen avvikelse mot budget. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 4 april 2017. 

Dnr. 1.2.1.-122/2017     

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Särskilt uttalande 
Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl.(M), ledamoten  

Peter Backlund (L) 

”Nu kan vi i ytterligare en månadsrapport utläsa ett stort underskott 

inom verksamhetsområdet Individ- och familjs avdelning för barn och 

unga. Liksom förra månaden uppgår det prognostiserade underskottet 

till 24 miljoner.  

 

Det har nu gått lång tid sedan majoriteten lade fram sitt 

åtgärdsprogram men fortfarande ser vi minimal eller inge påverkan på 

kostnadsutvecklingen. Vi i alliansen vill därför återigen framför vår 

åsikt om att förvaltningen måste våga tänka nytt i dessa frågor. När 

marknaden för placeringar av unga fungerar så dåligt som den gör bör 

förvaltningen se över möjligheten att starta eller driva egna boenden 

för unga. Förvaltningen bör även få uppdraget att anställa, eller 

avsätta redan befintlig tjänst, till att enbart förhandla kontrakt vid dyra 

placeringar. 
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Vi hoppas att majoriteten tar dessa frågor på lika stort alvar som vi 

och faktiskt återkommer med ytterliga åtgärder för att komma till rätta 

med underskotten. ”    

 

 

Ersättaryttrande 
Ersättarna Christina Peterson (C), Claes Karlsson (KD) instämde i det 

särskilda uttalandet från (M),(L). 
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§ 5   

Granskning av rätt till heltid i förskolan – svar på skrivelse 
från (M) 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

Förvaltningens tjänsteutlåtande godkänns som svar på skrivelsen. 

 
 
 
Ärendet 
Stadsdelsnämnden hade efter skrivelse om granskning av rätt till 

heltid i förskolan uppdragit åt förvaltningen att besvara skrivelsen och 

återkomma till nämnden.  Förvaltningen har sedan beslutet togs i 

kommunfullmäktige följt utvecklingen och förskolorna har fått 

rapportera in de eventuella förändringar som skett. Förvaltningen ser 

inte att det i dagsläget går att se några direkta effekter kopplade till 

förändringen av regeln men att utvecklingen kommer att följas under 

året och redovisas i tertialrapport två.    

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 8 mars 2017. 

Dnr 63-2017-1.1. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

 

Särskilt uttalande 
Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M), ledamoten Peter 

Backlund (L) 

”Av 438 barn har 63 utökat från deltid till heltid på bara ett par 

månader. Det innebär att ca 15 % av alla som hade deltid nu valt att ha 

heltid istället. Det här innebär såklart stora utmaningar för stadsdelens 

förskolor. Utmaningen blir inte mindre av att inga nya resurser tillförs 

för detta. Istället har de röd-grön-rosa avsatt en rekordlåg höjning av 

förskoleschablonen. 

 

Förvaltningen skriver i sitt svar till skrivelsen att inga direkta effekter 

går att se. Men nog är det så att om antalet barn i verksamheterna 
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ökar, utan att några resurser, varken i form av pengar eller personal 

tillförs, ökar stressen på de befintliga förskolepedagogerna. 

 

Vi har från båda sidor blockgränsen arbetat hårt med att försöka få ner 

barngruppernas storlek och öka antalet pedagoger per barn. Det beslut 

som de röd-grön-rosa nu fattat är ett direkt hot mot det arbetet.    

 

Om inte beslutet ändras, eller mer resurser tillförs, riskerar den goda 

utveckling vi sett i förskolan gå förlorad” 

 

 

Ersättaryttrande 
Ersättarna Christina Peterson (C), Claes Karlsson (KD) instämde i det 

särskilda uttalandet från (M),(L). 
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§ 6   

Delegation enligt LVM och förordnande enligt LVU vid 
socialjouren 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

1. Stadsdelsnämnden delegerar till nedan namngivna gruppledare 

och socialsekreterare vid Socialjouren rätt att enligt 45 § 1 st   1-

2 p LVM, inom nämndens ansvarsområde, begära handräckning 

av Polismyndighet och, i särskilda fall, Kriminalvård. 

2. Nämnden förordnar nedan namngivna gruppledare och social-

sekreterare vid Socialjouren med rätt att enligt 43 § 1 st 2 p 

LVU, inom nämndens ansvarsområde, begära handräckning av 

Polismyndighet och, i särskilda fall, Kriminalvård. 

 

Ann Dahlgren, Daniel Colegate, Johan Christiansson, Agneta 

Engström, Lis-Mari Boija, Sanna Eriksson, Jennie Calminder,  

Maria Larsson, Inga-Lill Renhorn Källgren, Ulla Schöldström, 

Louisa Sesti, Lena Wedberg, Julissa Fällgren, Feryal 

Lövström, Liliana Pellegrino, Linnea Hanning, Sara Ideström,  

Martin Karlsson, Gertrud Kleberg, Sofia Larsson,  

Anna-Stina Wilhelmsson, Mira Fargallo-Dillner, Katrin 

Pettersson, Ida Carnesten, Lydia Hjalmarsson, Inger Åsebo, 

Agneta Borg-Bucknell, Mait Fredlund, Liselotte Tronders, 

Anna Forsström, Oskar Williamsson, Idil Magan, Fanny 

Hällberg. 

 
 
Ärendet 
Socialnämnden svarar bland annat för stadens jourverksamhet inom 

individ- och familjeomsorgen, genom Socialjouren. Den nämnd som 

svarar för denna verksamhet fattar ett särskilt beslut om vilka 

gruppledare och socialsekreterare som ska ha rätt att begära 

polishandräckning enligt lagen om vård av missbrukare i vissa fall 

(LVM) och lagen med särskilda bestämmelser om vård av unga 

(LVU). Detta beslut överlämnas sedan till stadsdelsnämnderna som 

ombeds fatta motsvarande beslut. 
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Stadsdelsnämnden föreslås besluta om delegering enligt 45 § 1 st. LVM 

och förordnande enligt 43 § 1 st. LVBU enligt förvaltningens förslag. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 23 mars 2017. 

Dnr1.1.-171/2017 

 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 7   

Samråd om förslag till detaljplan för området vid kv 
Lådkameran m m i stadsdelen Bandhagen S-Dp 2015-14055   

Stadsdelsnämndens beslut 
 

1. Förvaltningens tjänsteutlåtande åberopas som  svar på remissen 

till stadsbyggnadskontoret. 

 

2. Stadsdelsnämnden anför därutöver följande; 

” Det är positivt att det byggs hyresrätter i bra lägen i staden med 

rimliga hyresnivåer. 

 

Något som saknas i såväl remisshandlingen som i 

stadsdelsförvaltningens remissvar är en närmare redogörelse för det 

boende som omnämns som äldreboende och som ligger tätt intill det 

planerade bygget. Detta är inte ett äldreboende utan ett stödboende i 

två huskroppar med plats för 65 hemlösa vuxna kvinnor och män med 

missbruksproblematik och/eller psykisk ohälsa. De boende som vistas 

på hemmet kan vara där på LRV-permission, LPT-permission eller 

LVM-permission (permissioner enligt lagarna om rättspsykiatrisk 

vård, psykiatrisk tvångsvård eller vård av missbrukare). Personerna 

kan av omgivningen upplevas som udda och avvikande samt utmärka 

sig på ett negativt sätt vid till exempel psykisk instabilitet eller 

drogpåverkan. Det föreligger även risk för att sprutor och kanyler kan 

påträffas i närområdet.  

 

Det är positivt att verksamheter som riktar sig till hemlösa med 

missbruks- och/eller psykisk ohälsa finns i Enskede-Årsta-Vantör. 

Konsekvenserna för barnen, hyresgästerna samt brukarna på boendet 

måste dock närmre utredas innan ytterligare beslut om byggande 

fattas. Detta borde ha framgått av stadens remiss eller stadsdelens 

remissvar.  

 

I fråga om parkeringsmöjligheter oroas vi över att dessa inte blir 

tillräckliga till antalet,  

med följd av fler gatuparkeringar med risk för felparkeringar som 

hindrar trafik. Det är också olyckligt att innergården måste passeras 

för att parkeringsplatserna ska nås. Om inte detta går att planera om, 
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såsom genom en infart från Grycksbovägen, behöver olägenheten i 

vart fall tidigt beaktas i kommande projekt så att detta undviks.  

 

Vi vill också för kommande remissvar i stadsbyggnadsärenden påpeka 

vikten av att funktionshindrade får tillgång till inte bara 

gruppboenden, utan även till ordinarie lägenheter när boendestöd är 

möjligt och tillräckligt. Funktionshindrade har behov av varierande 

stöd och önskemål om boendeform. Vi tror att det vid nybyggnation 

bör ses över om enstaka hyresrätter och bostadsrätter i vissa projekt 

kan öronmärkas för de ur gruppen funktionshindrade som har 

möjlighet att bo själva men kan ha särskilda behov av lägenhetens 

utformning. Detta önskar vi påpekas av stadsdelsförvaltningen i 

kommande remissvar. 

 

3. Paragrafen justeras omedelbart 

 
 
 
Ärendet 
Stadsbyggnadskontoret har arbetat fram ett förslag till detaljplan för 

tre Stockholmshus innefattande totalt cirka 90 lägenheter i 

Bandhagen. Detaljplaneområdet utgör del av fastigheterna Örby 4:1 

och Lådkameran 1 och ligger söder om korsningen mellan 

Grycksbovägen och Örbyleden (se figur 1). Parkmark behöver tas i 

anspråk för att möjliggöra den föreslagna exploateringen. 

Förvaltningen ställer sig positiv till att man bygger hyresrätter i bra 

lägen i staden. Ambitionen att bygga lägenheter med rimliga 

hyresnivåer ser förvaltningen som särskilt positivt.   

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 15 mars 2017. 

Dnr 82-2017-1.5.3. 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förslag från (S),(MP),(V). 

 

Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl. (S), ledamöterna Fotios Stathis m.fl. 

(MP), Lars Sterneby (V) yrkade bifall till eget förslag till beslut.  
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Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M), ledamoten Peter 

Backlund (L) yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut. 

 

  

Reservation 
Vice ordföranden Gustav Johansson, ledamöterna Henrik Virro, Erika 

Wing, Jonas Nilsson, Kristiina Katajikko, alla (M) ledamoten Peter 

Backlund (L) reserverade sig mot beslutet till förmån för 

förvaltningens förslag till beslut. 

 
 

Särskilt uttalande 
Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M), ledamoten Peter 

Backlund (L) 

”Längs med Örbyleden går på båda sidor cykelstråk. Dessa cykelstråk 

sträcker sig från Nynäsvägen i öster till Huddingevägen i väster och 

tvärförbinder på ett lättillgängligt sätt flera områden i Söderort. 

Cykelstråk är välanvända såväl för arbetspendling som för rekreation.  

 

De planerna som föreslås i detta ärende hotar skära av cykelstråket 

längs Örbyledens södra sida och tvinga cyklande och fotgängare att ta 

sig över den hårt trafikerade leden, till dess norra sida för att komma 

fram. I ärendet framgår visserligen att cykelbanan ska flyttas närmare 

Örbyleden men en snabb besiktning av platsen visar att detta skulle 

kräva sprängningsarbete och visst schaktningsarbete, vilket riskerar 

bli dyrt. Om cykelbanan skulle visa sig bli för dyr och tas bort riskerar 

det kraftigt försämra rörligheten i området samt verka 

kontraproduktivt för den så eftersträvansvärda cykelpendlingen. 

 

För oss i alliansen är en grundbult för det politiska arbetet att förenkla 

människors vardag och förenkla för människor att fatta kloka och 

miljövänliga val. Därför vill vi att man i ärendet tydligare uttrycker 

kravet på att cykelbanan blir kvar.” 

 

Ersättaryttranden 
Ersättaren Lisa Palm (Fi) instämde i beslutet. 

 



 

       Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 
torsdag den 6 april 

Nr4 /2017 

 

 
 

Sida 18 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 4, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

Ersättarna Christina Peterson (C), Claes Karlsson (KD) instämde i 

förslag till beslut från förvaltningen samt i det särskilda uttalandet från 

(M),(L). 
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§ 8   

Trafikförändringar i SL - trafiken 2017/2018 (T18) 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

1. Förvaltningens tjänsteutlåtande åberopas som svar på remissen. 

 

2. Nämnden anför därutöver;  

 

”Nämnden i Enskede-Årsta-Vantör har enträget tagit upp frågan om 

förbättrad kollektivtrafik till Östberga. År efter år har vi tagit upp 

frågan i diverse olika sammanhang, däribland här i nämnden. Våra 

förslag har varit allt ifrån utbyggd busstrafik och spårväg till mer 

innovativa och nytänkande idéer som en linbana mellan Östberga och 

Gullmarsplan. Vi inom nämnden är för innovativa och spännande 

idéer. Innovation behövs för att kunna bygga bort monolitiska 

stadsdelar från en svunnen tid och integrera dessa som en del i 

Stockholm. 

 

Vi är därför väldigt glada att Stockholms Läns Landsting nu 

presenterat ett förslag som verkligen kommer göra skillnad för 

Östbergaborna. Genom Sverigeförhandlingarna kommer nu en rejäl 

utbyggnad av tunnelbanan i området till stånd. Förslaget knyter ihop 

Östberga med Älvsjö och det planerade området vid Årstafältet på ett 

bra sätt. Samtidigt som byten kan göras vid Årstaberg kan 

Östbergaborna ta sig direkt in till city utan att ens behöva byta linje. 

Detta var en utopisk dröm för Östbergaborna tidigare.  

 

I samband med en ny tunnelbana till Älvsjö anser vi att det är hög tid 

att genomföra den, från början planerade, förlängningen av gröna 

linjens Hagsätragren till Älvsjö. Utöver att vara en välkommen 

infrastruktursatsning på ett av våra mer utsatta områden skulle denna 

förlängning skapa ett naturligt resande på tvären i södra Stockholm. 

Den centrala uppbyggnaden av tunnelbanesystemet luckras upp och 

kapacitet nyttjas mer effektivt i tunnelbanesystemets ytterändar. 

Speciellt borde detta gälla under högt nyttjande av tunnelbanan då 

kapacitet mot rusningen kan nyttjas. 

 

Tyvärr tar projekt som dessa lång tid. År 2030 kan förhoppningsvis de 

nya stationerna vara i drift. Men redan nu behövs förbättrad busstrafik 
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i området. Precis som förvaltningen tar upp bör linje 168 gå längre på 

kvällar och helger. Vi tycker att kollektivtrafiken i Östberga bör 

genomlysas specifikt så vi kan utveckla trafiken i området och därmed 

områdets attraktionskraft redan nu.  

 

Det går inte att vänta till 2030, delar av söderort, inte minst Östberga, 

behöver förbättrad kollektivtrafik idag.” 

 
 
Ärendet 
Trafikförvaltningen på Stockholms läns landsting har  utarbetat ett 

förslag på trafikförändringar i SL- trafiken 2017/2018. 

Stadsdelsnämnden  har fått trafikförvaltningens förslag för yttrande. 

För stadsdelen rör förslaget främst olika busslinjer och förvaltningen 

har lämnat synpunkter på dessa samt lyft förslag som kan förbättra 

kollektivtrafiken men som inte finns med i trafikförändringsförslaget 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 22 mars 2017. 

Dnr 158-2017-1.5.1. 

 

Beslutsgång 
Nämnden beslutade enigt enligt förslag från (M). 

 

 

Yrkanden 
Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M) yrkade med biträde av 

en enig nämnd bifall till eget förslag till beslut. 

 

 

Ersättaryttrande 
Ersättarna Lisa Palm (Fi), Christina Peterson (C), Claes Karlsson 

(KD) instämde i den eniga nämndens beslut. 
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§ 9  

Kommissionen för ett socialt hållbart Stockholm - 
Lägesrapport av hållbarhetskommissionens arbete 

Stadsdelsnämndens beslut 
Ärendet 
Lägesrapporten av hållbarhetskommissionens arbete är uppdelad i 

fyra delrapporter inom områdena arbetsmarknad för unga, 

medborgardialog och delaktighet, offentliga miljöer och social 

hållbarhet samt skolutveckling. Enligt instruktioner från 

stadsledningskontoret så behandlar förvaltningen de tre första 

delrapporterna i  remissvaret.  Förvaltningen ställer sig positiv till 

mycket av det som framförs i rapporten. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 14 mars 2017. 

Dnr 16-2017-1.5.1. 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag . 

 

Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl. (S), ledamöterna Fotios Stathis m.fl. 

(MP), Lars Sterneby (V) yrkade bifall till förvaltningens förslag. 

Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M), yrkade bifall till eget 

förslag till beslut. 

Ledamoten Peter Backlund (L) anmälde ett särskilt uttalande. 

 

Reservation 
Vice ordföranden Gustav Johansson, ledamöterna Henrik Virro,  

Erika Wing, Jonas Nilsson, Kristiina Katajikko, alla (M) reserverade 

sig mot beslutet till förmån för det egna förslaget; 

”Stadsdelsnämnden beslutar följande. 

1. Förvaltningens förslag till beslut bifalls delvis  

2. Därutöver anförs  

Sociala hållbarhetskommissionen publicerade vintern 2016/2017 fyra 

nya delrapporter som berör demokrati, utbildning, arbetsmarknad och 

stadsplanering. Moderaterna välkomnar det arbete som har gjorts och 

ställer sig positiva till flertalet av förslagen i rapporterna. Med det sagt 
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finns det även åtgärder som vi är djupt kritiska till och ställer oss 

frågande till dess genomförbarhet. Nedan redovisas synpunkter på 

respektive rapport.  

 

Medborgare med mandat  

Delrapporten medborgaren med mandat lyfter angelägna delar om 

demokrati och vikten av delaktighet. Demokrati är kärnan i det 

svenska samhället och ska värnas och främjas. Genom delaktighet och 

inflytande skapar vi stadsdelar som håller ihop och som människor 

vill fortsätta bo i.  

 

För oss är det också viktigt att stadens skattemedel används på ett 

effektivt sätt. Att ta del av invånarnas syn på hur deras miljöer kan 

förbättras är viktigt för både politiker och tjänstemän. Vi politiker är 

valda för att representera våra väljare och göra tuffa prioriteringar å 

deras vägnar genom en förmåga att se till helheten när vi fattar beslut. 

Idag finns möjlighet för medborgare att engagera sig i och påverka 

politiska beslut som rör deras närmiljö genom att exempelvis insända 

medborgarförslag, delta i samråd eller ha en dialog med lokala 

företrädare under stadsdelsnämndens frågestund. I slutändan är det 

dock folkvalda politiker som har ansvaret att väga samman intressen 

och göra prioriteringar. Vi ställer oss därför kritiska till förslaget om 

Medborgarbudgetar. Det riskerar att bli ett sätt att frånsäga sig det 

ansvaret och risken är påtaglig att engagerade särintressen, snarare än 

ett för stadsdelens invånare representativt allmänintresse, blir styrande 

i processerna.  

 

Stockholms stadsdelar ska vara levande stadsdel som är trygg för alla 

invånare som vistas här. Gallerior bidrar till att skapa mer liv och 

rörelse och lockar hit näringsidkare och andra verksamheter vilket 

både skapar arbetstillfällen och naturliga mötesplatser i stadsdelen. Vi 

ställer oss frågande till den till synes kritiska inställningen till 

galleriornas inverkan på stadsbilden och anser att skrivningarna kring 

detta är minst sagt otydliga. Mer folkliv och naturliga mötesplatser, 

oavsett om de omges av vad förvaltningen kallar ”vinstintresse” eller 

ej, kan snarare utgöra förutsättningar för att öka det demokratiska 

deltagandet genom att ge möjlighet till aktiviteter och dialoger i 

anslutning till mötesplatser, butiker och caféer. 
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För att kunna frigöra mer resurser till kärnverksamhet anser vi att 

staden regelbundet måste ompröva arbetssätt och strukturer för att 

kunna hålla kostnader för byråkrati, administration och onödigt 

krångel nere. Inom upphandlingsområdet finns möjlighet att hålla nere 

kostnader och samtidigt hålla uppe kvaliteten vid inköp av varor och 

tjänster så att stockholmarna får ut så mycket som möjligt av sina 

skattekronor. Alltför många och detaljerade krav i upphandlingar, så 

som sociala klausuler, driver dock upp kostnader och försvårar för 

många företag att kunna lägga anbud i en upphandling, vilket riskerar 

att ge sämre kvalitet för dyrare kostnad. 

 

Dold potential – hinder och möjligheter för ungas stockholmares 

etablering på arbetsmarknaden 

I delrapporten dold potential föreslås åtgärder som att rikta sociala 

klausuler i upphandlingar till särskilt prioriterade grupper, att utveckla 

ett arbete med arbetsdifferentiering samt att främja kompetensbaserad 

och icke-diskriminerande rekrytering.  

 

Att införa så kallade sociala krav i upphandling, som föreslås i 

rapporten, innebär att det offentliga ställer krav på att en viss andel av 

de anställda ska tillhöra en utsatt målgrupp för att företag ska få delta i 

en upphandling. Det är självklart att Stockholms stad ska säkerställa 

anständiga arbetsvillkor för medarbetare hos leverantörer som staden 

anlitar. Seriösa aktörer, rättssäkra arbetsförhållanden, transparenta 

upphandlingsmodeller och konkurrens på lika villkor ska prägla 

upphandlingar i Stockholms stad. Men samtidigt som vi måste värna 

goda villkor för jobben måste vi också värna de drivkrafter som får 

jobben att växa.  

 

Sociala krav i upphandlingsförfaranden innebär alltför stora 

begränsningar i företagens möjligheter att förädla sina produkter och 

tjänster på bästa sätt. Förslaget stänger därmed ute företag som måste 

anpassa sig till den verkliga marknadens krav för att överleva. I vissa 

fall skulle det kunna innebära att företag tvingas säga upp befintlig 

personal för att möta upphandlingskraven från staden. Ett annat 

tänkbart scenario är att en utrikesfödd person blir uppsagd för att ge 

plats åt en annan person från en av stadens definierade svaga grupper. 

Sociala krav vid upphandling blir då snarare integrationshämmande 

än främjande.  

 



 

       Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 
torsdag den 6 april 

Nr4 /2017 

 

 
 

Sida 24 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 4, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

När det gäller förslaget om arbetsdifferentiering är det viktigt att 

understryka att många arbetsuppgifter som förekommer inom såväl 

förvaltningar som de flesta företag är specialiserade, systemberoende 

och kräver rätt kompetens. Därför kan differentiering av arbetet bli 

problematiskt. Både offentliga och privata aktörer är ofta 

intäktsfinansierade vilket också försvårar möjligheter att avsätta 

nödvändiga resurser för introduktion, handledning, mm. Med sagt 

innebär det inte att förslaget om arbetsdifferentiering ska avfärdas 

helt, men det behövs en noggrann analys för vilka yrkesområde och 

målgrupper där detta skulle kunna tillämpas. En arbetsdifferentiering 

får inte äventyra kvalitén på produkten eller tjänsten.  

Möjligheterna är dock begränsade då flera tjänster inom exempelvis 

myndighetsutövning och förskola kräver specifik utbildningsbakgrund 

eller legitimation.  

 

Staden där vi möts – Arkitektur och kultur i det offentliga 

rummet 

De två delrapporterna ”Staden där vi möts” och ”Från delad till enad 

stad” tar fasta på några synnerligen viktiga utgångspunkter. Det 

handlar om att bygga tätare och mer hållbart, ta bort fysiska barriärer 

och sätta in åtgärder för att öka rörligheten i det befintliga 

bostadsbeståndet. Tyvärr gör den socialdemokratiskt ledda 

majoriteten precis tvärtom – deras ord möts inte upp i handling – de 

cementerar den fysiska segregationen i Stockholm.  

 

Bland annat tar kommissionen upp att det går att överbrygga fysiska 

barriärer mellan stadsdelar och på så vis motverka negativa följder av 

rumslig segregation. Detta faktum påtalar vi gång efter annan i 

reservationer i såväl kommunfullmäktige som berörda nämnder.  

 

Genomförandet av miljonprogrammets glesa struktur har medfört en 

av de allra största samhällsutmaningarna vi har i Stockholm idag – 

segregerade stadsdelar. Detta faktum bekräftas också i delrapporten 

”Från delad till enad stad” – resurssvaga hushåll koncentreras till 

mindre attraktiva bostadsområden där välfärdsutvecklingen är sämre. 

Därtill kommer majoritetens beslut om nya nivåer för 

tomträttsavgälder leda till att denna situation cementeras i än större 

utsträckning. 
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Kommissionen påpekar att enbart nybyggnation av bostäder inte 

kommer att räcka för att komma till rätta med bostadsbristen. Detta 

har vi också påpekat vid otaliga tillfällen. Men nuvarande byggtakt 

kommer bara drygt halva bostadsbehovet att mötas. Vi instämmer helt 

med kommissionens slutsatser om att andra åtgärder behöver sättas in. 

Det handlar bland annat om att reformera flyttskatten för att främja 

rörligheten på marknaden och få ett bättre nyttjande av det befintliga 

beståndet. 

 

Delrapporten ”Staden där vi möts” tar fasta på värdet av rummet 

mellan husen, det vill säga gestaltningen av den offentliga miljön med 

parker och torg där vi alla kan vistas fritt och mötas. Vi instämmer i 

att otryggheten i stadsdelarna aktivt måste motarbetas. Detta är inte 

minst viktigt i våra utanförskapsområden där den grova brottsligheten 

har eskalerat bara det två senaste åren.  

 

När Stockholm växer med nya årsringar är det viktigt att bejaka mer 

än enbart kvantitet i bostadsbyggandet, vi måste även se gaturummet 

mellan husen som en del i arkitekturen. Det är därför bra att 

delrapporten även tar upp arkitekturens roll i det offentliga rummet. I 

det sammanhanget är det dock anmärkningsvärt att Stockholm ännu 

har något arkitekturprogram, trots att ett godkännande av Arkitektur 

Stockholm klubbades i stadsbyggnadsnämnden i november 2013.  

 

Den lärande skolan 

I delrapporten den lärande skolan lyfts insatser som infördes under 

Alliansens tid i majoritet och regeringsställning. I rapporten föreslås 

att flera av dessa borde utvecklas ytterligare. Däribland karriärtjänster 

för lärare där kollegialt lärande ingår, matematiklyftet och även vikten 

av en skolkultur som präglas av höga förväntningar på alla elever. Det 

är bra och välkommet.  

 

Vi delar även uppfattningen att det krävs tydligare uppföljning av 

stödinsatser till elever med behov för att säkerställa att insatserna når 

alla elever. Resultatspridningen mellan skolor utifrån elevernas 

socioekonomiska förutsättningar är fortsatt stor och har förstärkts 

jämfört med tidigare, trots att det socioekonomiska tillägget idag står 

för en betydande del av utbildningsnämndens budget. 
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Moderaterna har tidigare påpekat att systemet med tilläggsbelopp inte 

fungerar tillfredsställande samt föreslagit screening i övergång mellan 

förskola och grundskola för att hitta eleverna i tid, men vi har också 

tillskjutit medel för elever i behov av särskilt stöd. För att åtgärder och 

resurser ska vara effektiva krävs ordentlig uppföljning, utvärdering 

och styrning. Det är därför positivt att detta nu lyfts i rapporten.” 
 

 

Särskilt uttalande 
Ledamoten Peter Backlund (L) 

”Den styrande majoriteten talar om ”en stad som håller samman” men 

prioriterar symboliska satsningar på råd, utskott och byråkrater 

samtidigt som konkreta satsningar på ytterstaden, exempelvis flyttar 

av stadens förvaltningar, skjuts upp eller ställs in. 

 

De forskarrapporter som hållbarhetskommissionen har tagit fram är på 

det hela taget gedigna och intressanta och bidrar till vår samlade 

kunskap om Stockholm. Samtidigt kännetecknas den ideologiska 

utgångspunkten för hållbarhetskommissionens arbete av en statisk syn 

på individen, där den enskildes möjligheter att själv förändra sina 

livsvillkor inte berörs. Lösningar tänks genomgående ta formen av 

ytterligare politiska styrmedel, inte att undanröja de hinder som 

försvårar för människor att förverkliga sina livsdrömmar. Liberalerna 

menar att social hållbarhet förutsätter social rörlighet.  

 

Majoriteten talar mycket om sociala investeringar som ett sätt att öka 

den sociala hållbarheten. Det faktiska arbetet med sociala 

investeringar har ännu inte lett till några resultat, och risken är stor att 

byråkrati och omständliga processer gör att de medel som har 

anslagits för sociala investeringar inte kommer till nytta. 

 

Liberalerna föreslår att såväl lön som möjligheter till 

kompetensutveckling stärks för socialsekreterarna, framför allt i den 

sociala barn- och ungdomsvården, samt att lärarna får högre löner och 

större möjligheter att utföra sitt pedagogiska uppdrag. Det utgör 

konkreta satsningar som gör det möjligt för staden att höja kvaliteten i 

det stöd vi kan ge till varje barn att få en bra start i livet. På så sätt 

minskar vi skillnaderna i uppväxtvillkor och ökar varje stockholmares 

möjlighet att forma sitt eget liv. 
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Demokrati 
Att medborgarna känner att de kan påverka sitt lokalsamhälle är 

viktigt för tilliten till demokratin. Alliansen arbetade under vår tid vid 

makten på många sätt för att öka medborgarnas inflytande genom 

medborgarförslag, boendedialoger, Järvalyftet och nya 

samrådsmekanismer. 

 

Majoriteten har gjort ett stort nummer av de medborgardialoger och 

försök till medborgarbudgetering som har gjorts. Vi ser en stor risk i 

att man utlovar ett inflytande som inte egentligen finns, och därmed 

gör människor besvikna. Majoriteten lever heller inte alltid själv upp 

till sina högtflygande ambitioner. Dialoger med närboende när det 

gäller exempelvis modulbostäder för nyanlända har varit illa skötta 

och har skapat frustration hos de lokalboende att de inte får 

information om vad som händer och att deras synpunkter inte tas till 

vara. 

 

Som påpekas på många håll i hållbarhetskommissionens delrapport 

Medborgare med mandat är det ett genomgående problem med 

medborgardialoger att de ger resursstarka och röststarka medborgare, 

ofta med på förhand mycket tydliga åsikter, ett oproportionerligt 

inflytande, och därmed att resultatet av processerna blir mindre 

representativt för åsikterna hos befolkningen i allmänhet. De 

förtroendevalda politikerna har ett ansvar att företräda samtliga 

medborgare och så länge problemen med ojämlikt deltagande inte är 

lösta finns det en gräns för hur mycket av beslutsfattandet som kan 

delegeras från förtroendevalda till deltagarstyrda processer. Det 

hindrar inte att man använder dialogprocesser för att ta in nya idéer 

eller få en bild av hur ett förslag kommer att fungera i verkligheten. 

 

Rapporten för en diskussion om social representativitet, såväl när det 

gäller deltagare i medborgardialoger som när det gäller den 

kommunala förvaltningen. Risken med ett överdrivet stort fokus på 

social representativitet är att individen reduceras till egenskaper som 

andra har valt ut och lagt vikt vid. Social representativitet i en 

urvalsprocess när det gäller politiskt beslutsfattande kan aldrig ges 

större tyngd än åsiktsrepresentativitet. Vad gäller representativitet 

inom förvaltningen är det självklart att staden ska sträva efter att vara 
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en attraktiv arbetsgivare för alla oavsett bakgrund. Tillsättningar och 

befordringar ska ske strikt efter skicklighet och förtjänst. 

 

Vi välkomnar satsningar för att skapa fler mötesplatser för 

föreningslivet och civilsamhället, något som är mycket efterfrågat. Vi 

välkomnar också projektet med en digital dialogportal som vi tror kan 

vara ett intressant sätt att stimulera medborgarna att dela med sig av 

sina idéer. 

 

Skola 

Högt ställda förväntningar och tydliga krav är grundläggande för att 

alla elever ska kunna lyckas i skolan. Precis som konstateras i 

delrapporten Den lärande skolan är det viktigt att skapa och 

upprätthålla en kultur med höga förväntningar, vilket har större 

betydelse för elever som saknar stöd hemifrån och förebilder som 

motiverar dem till att uppnå goda studieresultat. 

 

För att försäkra sig om att krav och förväntningar efterlevs måste 

skolan utvärdera elevernas kunskaper. Tidiga utvärderingar gör att 

lärarna lättare kan upptäcka vilka elever som inte hänger med i 

undervisningen – och var man behöver sätta in stöd och hjälp. 

 

Lärare och rektorer spelar en avgörande roll för skolans pedagogiska 

utveckling. Satsningen på förstelärare och lektorer måste återupptas. 

Den avbrutna satsningen försvårar rekrytering och möjlighet att 

behålla skickliga lärare. Möjligheten att göra karriär inom läraryrket 

måste stärkas. Rektorer och skolledare måste kunna fokusera på att 

vara pedagogiska ledare. 

 

Arbetsmarknad 

Majoritetens 90-dagarsstrategi för unga är ett misslyckande. En bättre 

strategi för att få unga i arbete är att ge fler unga möjligheten till ett 

riktigt jobb. Det kan ske med olika former av lärlingssystem  och 

yrkesintroduktion. Det är viktigt med samarbete med företag och 

andra organisationer i sysselsättningsarbetet. Genom sysselsättning 

bryts utanförskap och vägar in i samhället öppnas. Arbetet med att 

aktivt för människor från bidrag till jobb måste vara en prioriterad 

uppgift. 
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En funktionsnedsättning ska inte påverka ens möjligheter på 

arbetsmarknaden. Fler personer med funktionsnedsättning borde 

anställas av staden och personer med funktionsnedsättning ska ha 

samma möjlighet som andra anställda att växa som medarbetare och 

utveckla sin kompetens och sitt  ledarskap. Ett program bör tas fram 

för att kartlägga  och åtgärda de utmaningar som personer med 

funktionsnedsättning möter i sin yrkesmässiga profession. Staden bör 

också samverka med företag och andra organisationer för att skapa 

fler praktikplatser feriearbeten och möjligheter till arbete för personer 

med funktionsnedsättning. 

 

Stadsbyggnad 

En av de allra viktigaste frågorna för hållbar stadsbyggnad är att se till 

att bygga inte bara bostäder, utan bygga fungerande samhällsmiljöer. 

Vi ser gärna ett utökat arbete med analyser och ställningstaganden 

kring kulturmiljöer och socialt värdeskapande men vi anser att 

huvudfokus måste ligga på att faktiskt planera på det sätt vi redan 

bestämt att vi vill planera.  Liberalerna anser att frågan om tillgång på 

förskole- och skolplatser är den allra viktigaste stadsplaneringsfrågan 

för en hållbar samhällsbyggnad. Trots riktmärken för förskoleplatser 

och skolplatser finns, trots uppdraget om barnkonsekvensanalyser i 

våra beslutsunderlag, misslyckas majoriteten systematiskt med att 

planera in förskolor och skolor kring våra utvecklingsområden. Därför 

kräver vi att det redan i startbesluten för detaljplanearbetet ska finnas 

en analys av förskole- och skolkapaciteten så att det samtidigt som det 

planeras för nya bostäder, planeras för nya utbildningslokaler.   

 

Det är också helt nödvändigt att se större sammanhang än dagens 

detaljplaner för att få utväxling på föreslagna analyser kring hållbara 

stadsmiljöer. Vi behöver områdesplanera för att få in äldreboenden, 

idrottsytor, skolor, förskolor, lokal handel, arbetsplatser och 

kulturmiljöer på ett sätt som bildar en fungerande, trygg och 

inspirerande stadsmiljö.” 

 

Ersättaryttrande 
Ersättaren Claes Karlsson (KD) anmälde till protokollet 

ersättaryttrande enligt nedan; 

” Kommissionen lyfter fram ungas situation som befinner sig utanför 

både arbete eller studier. Vi vet idag att unga som saknar 

gymnasieutbildning har det svårare att ta sig in på arbetsmarknaden än 



 

       Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 
torsdag den 6 april 

Nr4 /2017 

 

 
 

Sida 30 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 4, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

unga som har gymnasieutbildning. Ännu värre är det för gruppen som 

varken har avslutad grundskola och därmed inte heller 

gymnasiebetyg. Den gruppen har ofta många års studie att ta igen och 

försöka reparera vilken kan ses som oövervinneligt.  

Samtidigt har denna grupp har debatterats sedan utredningen ”Unga 

Utanför” skrevs av Anders Kassman  redan 2003 på uppdrag av 

ungdomsstyrelsen. Utredningen resulterade i att kommunerna idag har 

ett uppföljningsansvar för gruppen och skyldighet att hjälpa dem med 

rådgivning och stöd för att komma tillbaks till studier eller praktik. 

Olika projekt har bedrivits i Stockholm med allt ifrån 

Navigatorscenter till ungdomsanställningar med just målet är att de 

skall kunna studera eller jobba. Problemet med många ungdomar utan 

sysselsättning kvarstår trots många insatser från samhällets sida. 

Samtidigt skriker samhället efter en mängd yrkeskategorier. Det 

privata näringslivet har stora svårigheter att rekrytera vissa 

yrkesgrupper såsom truckförare, grävmaskinister, glasmästare, bagare 

mm. Många av dessa yrken kräver inte tre års gymnasium. De kräver 

att man har rätt körkort och i vissa fall även kan få börja som lärling.  

Det är dags att börja arbeta för att Stockholm anordnar fler kortare 

utbildningar för både unga vuxna men även vuxna som saknar 

utbildning. Syftet är att denna grupp snabbare skall hitta in i 

arbetslivet trots att de saknar gymnasieutbildning. Detta kräver ett 

samarbete mellan näringsliv och kommun för att ta reda på vilka 

yrkeskategorier som saknas i samhället för att därefter kunna uppdra 

åt yrkesskolorna att anordna dessa utbildningar.” 
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§ 10   

Remiss om serveringstillstånd för Enzo`s/Colosseum 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

1. Nämnden avstyrker ansökan om utökat serveringstillstånd i 

restaurangen fredag till lördag samt dag före helgdag kl. 11:00 

till 05:00. 

2. Nämnden avstyrker ansökan om utökat serveringstillstånd på 

uteserveringen fredag till lördag samt dag före helgdag  

kl. 11:00 till 05:00 

 
 

Ärendet 
Fars förortsrestauranger AB har ansökt om utökat serveringstillstånd 

för Enzo´s /Colloseum. Den utökade ansökan gäller stadigvarande 

serveringstillstånd i restaurangen fredag till lördag samt dag före 

helgdag kl. 11:00 till 05:00 och på uteserveringen fredag till lördag 

samt dag före helgdag kl. 11:00 till 05:00. Socialförvaltningens 

tillståndsenhet har sänt ansökan på remiss till nämnden. Förvaltningen 

föreslår att ansökan avstyrks med hänvisning till att det vid flera 

kända tillfällen varit stökigt med drogproblematik och berusning i 

anslutning till att nattklubben varit öppen  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 3 mars 2017. 

Dnr 1.5.2-119/2017 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 

 

 

Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl. (S), ledamöterna Fotios Stathis (MP), 

Lars Sterneby (V), Peter Backlund (L) yrkade bifall till förvaltningens 

förslag till beslut. 

Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M) yrkade med ändring av 

förvaltningens förslag att ”Nämnden tillstyrker ansökan om utökat 

serveringstillstånd i restaurangen…” 
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Reservation 
Vice ordföranden Gustav Johansson, ledamöterna Henrik Virro, Erika 

Wing, Jonas Nilsson, Kristiina Katajikko alla (M) reserverade sig mot 

beslutet till förmån för det egna förslaget att tillstyrka utökat 

serveringstillstånd i restaurangen fredag till lördag samt dag före 

helgdag kl. 11:00 till 05:00. 

 

Ersättaryttranden 
Ersättaren Christina Peterson (C) instämde i förslag till beslut och 

reservation från (M). 

 

Ersättaren Claes Karlsson (KD) instämde i beslutet till förmån för 

förvaltningens förslag. 
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§ 11   

Anmälningsärenden  

  

 

a) Förteckning över inkomna protokoll, skrivelser m.m. 

b) Tjänstemannabeslut   

c) Protokoll från Pensionärsrådets sammanträde, 2017-03-31 

d) Protokoll från rådet för funktionshinderfrågor 2017-04-03. 

e) Protokoll från Förvaltningsgruppen 2017-03-28. 

f) Balanslista över nämndens uppdrag och skrivelser till 

förvaltningen  

 

Stadsdelsnämndens beslut 
 Anmälningsärendena läggs till handlingarna. 
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§ 12   

Nämndens frågor 

Handlingarna till slutna delen 

Ledamoten Peter Backlund (L) ställde fråga om distribution av 

handlingar till den slutna delen för de som inte är närvarande då dessa 

delas ut veckan före nämndens sammanträde – förvaltningen 

återkommer. 



 

       Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 
torsdag den 6 april 

Nr4 /2017 

 

 
 

Sida 35 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 4, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

§ 13   

Stadsdelsdirektörens information 
 

Stadsdelsdirektören Lena Lundström Stoltz informerade om följande: 

 

Staden påbörjar byggnation av modulhus i Örby, avsedda för 

nyanlända med permanent uppehållstillstånd, under maj månad och de 

förväntas vara klara och inflyttningsbara i oktober. 

 

Den 23 maj deltar förvaltningen i stadens goda exempelmässa  vid 

Stockholm Waterfront. 

 

Den 26 april kl. 17:00 kommer en information att hållas i Hagsätra om 

modulhusen. 

 

 

Nämnden tackade för informationen. 
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§ 14 – 29 Sluten del 


